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الرحيم    الرحمن الله بسم
ABSTRACT

The study was conducted in western of Eldueim in White Nile State and 

is located between the river bank and the eastern part of Baja area, 

forming a transitional zone for the large numbers of livestock that stay in 

it for many days on their way to or back from the river or canals of the 

irrigated schemes looking for water resulting overuse and deterioration of 

the site.

 The study aimed to investigate the key approaches towards sustainability 

of the different range management interventions including active age 

groups, level of education, awareness, patterns of resource use, services 

provided, participation in different range management activities, source 

of income and partnership in addition to the use of direct observations 

describe the physical conditions of the area.

The investigation covered the villagers and nomads as main stackholders, 

community leaders and it extended to cover related governmental 

departments and NGOs working in the area. Four villages were selected 

including (Taiba, Khor Elmotrag, Goz Elahmar, and Ellaota) the sample 

institute 80 families. 

 According to the study results, more than 70%, of the settled are literate 

but on contrary more nomads are illiterate (86%), this make the education 

a serious subject that need to be dealt with, since sustainability depend on 

raising awareness of communities and education is the main tools of 

awareness raising.

The low percentage of those who participated in local organizations, may 

express the need of awareness raising towards this aspect and creation of 

means of motivation. The importance of this point relies on the fact that 
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local organizations are among the main tools that enhance capacity 

building and community empowerment. 

 The conflicts between nomads and farmers are limited compared with 

the conflicts in southern part of the state. This situation is considered as 

an opportunity to enhance sustainability of range related development 

interventions. 

The study showed that no extension services were provided in the area,

which raise the need to improve the tools and means of the extension 

service. This may be accompanied with capacity building for range 

department in term of technical capabilities and staff training with           

a creation of efficient partnership in this respect.

High percentage of nomads (more than 36%) have no source of 

information for awareness raising, while radio, market and friends proved 

to be the most significant source of information. These findings may help 

to direct extension efforts towards developing programs that target these 

tools and means of communication.

Participation in range interventions varies among the different groups 

(settled or nomads) based on the interest of each group on the concerned 

activity. Less interest in activities such as reseeding and sand dune       

fixation, the results showed that some times although the intervention 

could be important for certain groups, but they show less interest on it 

which may raise the need for awareness raises and mobilization.

The two groups participated differently in range activities based on how 

the interventions affect their live and practices, these results are quite 

important to be understood for community mobilization, because that 

help to identify how to motivate communities.

In general villagers are more willing to participate in sand dune fixation 

and fencing, while nomads in fire lines establishment.
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الرحيم الرحمن الله بسم

الدراسة ملخص

 بيي تقع منطقه وهى البييض النيل ولية في الدويم مدينة غرب الدراسة هذه أجريت

 منطقه  الدراسة منطقه تعتب وبيذا الباجا منطقه من الشقىى والجزء البييض النيل ضفة

 من للشب طريقها اثناء ليام فيها والكووث بيها الحيوانات عبور نتيجة انتقاليه استخدام

 بياستدامه الرتبطة العوامل تحليل الى الدراسة تدهورا. هدفت اكث يجعلها مما النيل

 الوعى ومستوى النشطة العمرية والفئات التعليم  شملت حيث الختلفة الراعى تدخلت

 عن الباشة  اللحظات استخدام الى بيالضافة والشاكة  الشاركة و الستخدام وانماط

 من ونتائج تقارير جمع تم كما وحرارة  وأمطار تربية من العامة صفاتها وعن النطقة

 طرق استخدام تم كما النطقة فى تعمل الت سوداان  بيلن  ومنظمة الحكوومية الداارات

 أو سلب ارتنباط ذو البيعادا هذه من أى لن  )  وذلكPRA( بيالشاركة العلومات لجمع

 على الناشط هذه استدامة تعتمد الراعى, حيث تدخلت بياستدامة يتعلق فيما ايجابيى

الختلفة.  البيعادا هذه تفاعل مستويات

 وشملت الدراسة بيموضوع الرتبطة الفئات من مختلفة شائح من العلومات جمع تم

 الطرق الحمر, خور اللعوته, قىوز قىرى فىاربيعة الجتمع وقىاداة  واسالرحل اسالستقرين

 اداارة  مثل الحكوومية الداارات فى التمثلي الساسيي الشكاء الدراسة غطت وطيبة, كما

النطقة.  فى العاملة الطوعية النظمة الى بيالضافة والعلف الراعى
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 تفوق المية فنسبة للرحل % اما70  تفوق للمستقرين التعليم نسبة ان  الدراسة اظهرت

 لبيد الصددا هذا فى التعليم ولهمية الوعى رفع فى سلب اثر ذو الوضع هذا % يعد80

 العلومة ايصال عملية لتسهيل وذلك الرحل بيي التعليم نسبة لرفع وسائل ايجادا من

الناشط.   لستدامة كاساس اللزمة الرشاداية

 لرفع احتياجهم عن يعب %. وهذا40 تتجاوز ل الحلية التنظيمات فى الشاركة أما

 القدرات لبناء الحلية التنظيمات فى الشاركة من بيذلك يرتبط وما الطار هذا فى الوعي

التنظيمات.  تلك فى للمشاركة الجتمع تحفي الجتمع. لذايجب وتقوية

 من الستفاداة  ويمكون محدوداة  كانت والزارعي والستقرين, والرحل الرحل بيي النازعات

الراعى. استدامة على تعمل الت بيالناشط والقيام النطقة تنمية فى الستقرار هذا

 من الوعى أن  واضح. بيما النطقه فى الرشاداى الدور فغياب بيالرشادا فيمايختص اما

 الوسائل لتحسي جادا عمل الى النطقة تحتاج لذا للستدامة تقودا الت العناص اهم

تدريبية. داورات بيعمل وذلك للداارات القدرات بيناء تصاحبه الرشاداية, كما والطرق

 الوعى لرفع اللزمة الملومات لتلقى مصدر اى لديهم % ليس30 تفوق نسبة

 والصدقىاء. لذا والسواق الذاعة هى لديهم العلومات تلقى مصدر ان  الجتماعى, كما

الرشاداية. البامج لتقديم الوسائل تلك من الستفاداة  يمكون

 لديهم النشط اهمية حسب الراعى انشطة فى الشاركة فى والجديه الرغبة تختلف

 نتيجة كبية  الرملية الكوثبان  تثبيت منشط فى الستقرين مشاركة فنسبة وعليه

 نتيجة الحرائق كبيلكوافحة فاهتمامهم الرحل الصحراوى, اما الزحف من لتضرهم

XI



 للمناشط الفعلية الهمية وبيرغم الرعى قىلة من تسببه وما منها الواضح لتضرهم

 للمشاركة والتحفي للوعى حوجتهم تزداادا كبية , لذا اهمية لهم تمثل ل فهى الخرى

وإستدامتها.   نجاحها بيغرض الناشط تلك على  والحافظة

 زمن ويتوقىف اغسطس شهر الى  ويزداادا يونيو شهر من النطقة فى الحيوان  داخول يبدأ

 زمن الحيوان , يعتب نوع على وكذلك  النطقة فى والرعى الياة  كمية على التحال

 استدامة على سلبا ينعكوس وبيالتالى للستخدام بيالنسبة مبكور زمن الذكور الدخول

 مناسبا يصبح حت الدخول زمن تاجيل بيغرض التدخل يستدعى مما الراعى تدخلت

 من أو التحال وطرق الخارف أو الصايف تحسي خلل من النبات نمو اطور بيالنسبة

 مياه مصادار توفي خلل من أو التحال وطرق الخارف أو الصايف تحسي خلل

كافية. داراسات تسبقها

 المية تفش اهمها من الراعى مناشط إستدامة تهدر عدة  عوامل هنالك أن  إتضح إجمال

 مصادار ومحدوداية الرشاداية اللية وضعف الجتمعية التنظيمات فى الشاركة وقىلة

 من والخروج الدخول زمن حبث من الرعوى الوردا إستخدام ونمط بيها الرتبطة العلومات

 هذه , كل الحسوس الثر دارجة حسب الناشط فى بيالشاركة والحساس الرعى

 إطار فى اثارها. أما وتقليل معها للتعامل التدخلت تنفيذ إطار فى تناولها يجب العوامل

 لستدامة رئيسيا مهدداا الخارجىالعالية التمويل نسبة تعتب العنية الجهات بيي الشاكة

 الرتبطةبيتقوية اليجابيية النواحى من بيالرغم الداعمة الشاريع توقىف حالة فى الناشط
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 العمل أدااء ممارسة وترقىية العاملي وتأهيل الحكوومية للداارات التحتية البنية

الخارجى. الدعم لنوفي تدريجية سياسة وجودا هذا ويستدعى

 فى والزارعي الرعاة  بيي الناع فرص قىلة فى تمثلت ايجابيية نواحى هنالك أن  كما

 إستدامة مساعى إيجابييا تدفع مية  وهذه الخرى بيالناطق مقارنة الدراسة منطقة

النطقة.   فى الراعى مناشط
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